

EGYAID

المبادرة المصرية للمنح الدراسية والسياحة التعليمية



تبادل ثقافي – اللجنة الفرعية للوافدين EGY-AID القواعد الخاصة بتنفيذ المنح الدراسية

بوزارة الخارجية) للمرحلتين: الجامعية – الدراسات العليا وفقا لما يلي:

- يتم تسجيل طلاب المنح من خلال بوابة المنح طبقاً للقواعد المنظمة لذلك.
- سداد الطالب مبلغ \$100 عند التسجيل مقابل أعمال الفحص والتقييم للمستندات المرفوعة بمعرفة الطالب على المنصة.
- آخر موعد للتقديم على المنح هو 2023/9/15.
- استيفاء الطالب لكافة الشروط المؤهلة للالتحاق بالجامعات المصرية بالمرحلة الدراسية المرشح للحصول على المنحة بها.
- يحق للطلاب المتقدم عبر الموقع الإلكتروني لمنصة "درس في مصر" على نفقته الخاصة والمستكمل لجميع الإجراءات التقدم على المسار الخاص بالمنح (EGY-AID) في ذات العام.
- لا يجوز قيد طلاب المنح قبل ورود الرد من الجهات الأمنية المعنية.
- يتم تخصيص نسب من المنح المقدمة من خلال البرامج والاتفاقيات الثقافية واللجنة الفرعية للوافدين بوزارة الخارجية للترشيح على كليات (الطب – الهندسة – الحاسبات والمعلومات)، وفقا لما تراه اللجنة وتبعا لأعداد الطلاب المتقدمين للدراسة على نفقتهم الخاصة وكذا أعداد المتقدمين للحصول على المنح من كل دولة على حدى.
- بالنسبة للطلاب الوافدين المرشحين على منح يتم قبولهم بالجامعات المصرية في الأقسام والشعب العادية فقط، وفي حال رغبة أحدهم في الالتحاق ببرنامج دراسي خاص بمصروفات يسدد الطالب الرسوم والمصروفات الدراسية المقررة على الطلاب الوافدين على نفقتهم الخاصة لذات البرنامج.
- يتم توزيع المنح المقررة على كافة الجامعات بأحاء الجمهورية، وذلك في حدود الطاقة الاستيعابية للجامعات نسبة وتناسب مع الطلاب الوافدين على نفقتهم الخاصة.
- الطلاب الوافدون المصدق على قبولهم من قبل رئاسة الجمهورية لايحق لهم الاستفادة بالمنح الدراسية أو التقدم للإعفاء أو التخفيض من الرسوم والمصروفات الدراسية المقررة على الطلاب الوافدين بالعملة الأجنبية باستثناء طلاب منح الوكالة من أجل التنمية بوزارة الخارجية.
- تقوم الجامعات بموافاة وزارة التعليم العالي والبحث العلمي - الإدارة المركزية لشئون الطلاب الوافدين- ببيان بالطلاب الذين يتم استخدامهم على حساب برامج أو إتفاقيات حوض النيل أو مشاريع الإتحاد الأوروبي أو منحة أجنبية من خلال المشاريع المشتركة أو كورسات تدريبية في مراكز اللغة العربية بالجامعات أو أي تدريبات قصيرة المدى، مرفقا به صورة من الاتفاقية المبرمة أو خطابات التبادل مع الجامعات الأجنبية، بالإضافة إلى صور جوازات سفر الطلاب وذلك لإعتماده من السلطة المختصة.
- يعفى طلاب المنح من الدول الأفريقية (الأنجلوفونية – الفرانكفونية) من رسوم الدراسة بأقسام اللغات بكليات الجامعات المصرية فيما عدا البرامج الجديدة، وذلك طبقاً لقرار المجلس الأعلى للجامعات بجلسته بتاريخ 2017/8/19.
- لايجوز تبديل بعض أو كل أعداد المنح الجامعية المقدمة الى منح دراسات عليا أو العكس.
- لايجوز تأجيل تنفيذ المنح التي تم الموافقة على الترشيح من عام جامعي الى العام التالي إلا بعد العرض على اللجنة المختصة.
- تسقط المنحة في حال عدم استفادة الطالب منها في عام الترشيح، ولا يتم استبدالها بطالب آخر.

1- شروط التقديم على المنحة

- أن يكون الطالب المتقدم للمنحة الدراسية متفوق أكاديمياً، ومستوفي شرط الحد الأدنى (70% ثانوية عامة للمرحلة الجامعية – تقدير جيد لمرحلتى الدراسات العليا).
- توافر الحد الأقصى للسنة (19 مرحلة جامعية – 26 سنة ماجستير – 32 دكتوراه).
- تقديم مقترح بحثي بالنسبة لراغبى الإلتحاق بالدراسات العليا.
- تقديم المستندات والوثائق المطلوبة للتقديم.
- كتابة خطاب شخصي جيد.
- تقديم خطابي توصية على الأقل، مع توفير بيانات الموصين (هاتف – بريد الكتروني) للتواصل معهم عند الحاجة.
- تقديم سيرة ذاتية تفصيلية.
- إجراء مقابلة شخصية عن طريق الزووم أو الهاتف ووفقاً للألية المتاحة، لمن تم إختيارهم مبدئياً من لجنة التقييم والإختيار.

2- معايير المفاضلة بين المتقدمين/المرشحين للحصول على المنحة

- الأفضلية للحاصلين على أعلى درجات.
- الأولوية للطلاب المتقدم على المنحة فقط (دون التقدم على نفقة خاصة).
- الأولوية للأصغر سناً.
- بالنسبة للدراسات العليا الأولوية لمن لديه موافقة على الدراسة من جامعة مصرية ، أو جامعة أجنبية ذات تصنيف عالي.

3- أسباب قطع المنحة أو تخفيضها (ما لم يكن لدى الطالب عذر قهري تم إقراره من خلال مجلس الكلية):

- إذا تم رفض الطالب من جانب الجهات المعنية.
- عدم التسجيل بشكل منتظم في الحد الأقصى للمواد الدراسية في كل فصل دراسي وحسب متطلبات التخصص.
- الرسوب أو عدم تحقيق الطالب المستوى الأكاديمي المطلوب (جيد).
- الراسب يسدد 100% من المصاريف الدراسية عن العام التالي لعام الرسوب.
- الحاصل على تقدير عام أقل من جيد يسدد 50% من المصاريف الدراسية عن العام التالي.
- تستأنف المنحة كاملة في حالة تحقيق الطالب تقدير جيد في العام التالي لقطع المنحة.
- إذا صدر بحق الطالب حكم بجناية أو بجنحة مخلة بالشرف.

4- منح تحفيزية :

- منح أوائل الخريجين من الطلاب الوافدين بالمرحلة الجامعية من غير الحاصلين على منح سابقة ، تخفيض 50% من قيمة المصاريف الدراسية للدراسات العليا. تحفيزاً لهم لاستكمال دراستهم بالدراسات العليا على نفقتهم الشخصية بالجامعات المصرية.
- منح كافة الخريجين من الطلاب الوافدين (من غير الأوائل) بالمرحلة الجامعية، تخفيض 25% من قيمة المصاريف الدراسية لمرحلة الدراسات العليا. تحفيزاً لهم لاستكمال دراستهم بالدراسات العليا.



الإدارة المركزية لشئون الطلاب الوافدين



Rules of implement EGY-AID scholarships (Cultural Exchange - Sub-Committee for International Students at The Ministry of Foreign Affairs)

For both the undergraduate and postgraduate levels:

- Scholarship students are registered through the scholarship platform in accordance with the rules governing this.
- The student pays \$100 upon registration for the examination and evaluation of the documents submitted by the student on the platform.
- The deadline to apply is 15/9/2023
- The student must fulfill all the conditions/ requirements for admission to apply for the Egyptian universities in the academic level they are nominated to receive a scholarship in
- The student applying on the "Study in Egypt" platform, at his own expense and completes all the procedures is entitled to apply on the scholarship track (EGY-AID) in the same year.
- Scholarship applicants may not be registered until a response is received from the concerned security authorities,
- A percentage of scholarships offered through Cultural programs and Agreements and the sub-committee for international students at the Ministry of Foreign Affairs is allocated for nomination to faculties of the following sectors (medicine - engineering - computers and information), according to what the committee deems appropriate and according to the numbers of students applying to study at their own expense, as well as the number of scholarship applicants from each country individually.
- International students who are candidates for scholarships are accepted by Egyptian universities in regular/mainstream departments and divisions. In case a student wishes to enroll in another academic program with fees, the student pays the fees and tuition fees enforced on self-funded international students in that program.
- The established scholarships are distributed to all universities throughout the Republic, within the limits of the universities' capacity, in proportion to the number of international students at their own expense.
- International students whose acceptance has been approved by the Presidency of the Republic are not entitled to benefit from scholarships or apply for exemption or reduction of fees and tuition fees established for international students in foreign currency, with the exception of Agency for Development scholarship students at the Ministry of Foreign Affairs.
- All Universities shall contact the Ministry of Higher Education and Scientific research - the Central Administration for International Student Affairs- a list about any students who are nominated on the basis of programs or agreements of the Nile Basin, projects of the European Union or foreign scholarships funded through joint projects, training courses in Arabic language centers of universities or any short-term training, attached with a copy of the agreement conducted or letters of exchange with foreign universities and in addition to the copies of the students' passports for approval by the competent authority.
- Scholarship students from African countries (Anglophone and Francophone) are exempted from tuition fees in the language departments of the faculties of Egyptian universities, except for new programs, according to the decision of the Supreme Council of Universities in its session of 19/8/2017.
- The undergraduate scholarship cannot be converted to a postgraduate scholarship Or vice versa
- Scholarships allocated for the current academic year may not be postponed to the next academic year Only after presentation to the competent committee.
- The scholarship is terminated if the student does not use it in the year of nomination and is not replaced by another student.

Central Administration for International Students' Affairs

الإدارة المركزية لشئون الطلاب الوافدين

العنوان: ٧ ش.د. إبراهيم أبو النجا - حي السفارات - م نصر - القاهرة

Phone: +20223516693 Fax: +20223516826

التليفون: +٢٠٢٢٣٥١٦٦٩٣ فاكس: +٢٠٢٢٣٥١٦٨٢٦

Phone: +20223516693 www.study-in-egypt.gov.eg

Email: info@study-in-egypt.gov.eg

Hotline: 19064

1- Conditions for applying for the scholarship:

- The student applying for the scholarship should be academically outstanding and fulfill the minimum requirement (70% high school for the undergraduate level - a good grade for the two postgraduate studies)
- Maximum age of availability (19 undergraduate degree- 26 years, master's degree- 32 doctorate PhD).
- Submit a research proposal for those wishing to enroll in postgraduate studies.
- Submit the documents required for the application.
- Write a good personal letter.
- Provide at least a letter of recommendation, with the details of the referrers (telephone- e-mail) to contact if necessary.
- Provide a detailed CV.
- Conduct a personal interview via Zoom or phone, according to the available mechanism, for those who were initially selected by the Evaluation and Selection Committee.

2- Criteria for selection of applicants/candidates for the scholarship:

- Preference is given to those with the highest grades
- Priority for the student applying for the scholarship only (without applying at private expense)
- Priority for the youngest
- For postgraduate studies, priority is given to those who have approval to study from an Egyptian university, or a highly ranked foreign university.

3- Reasons for cutting or reducing the scholarship (unless the student has a compelling excuse approved by the Faculty Council):

- If the student is rejected by the concerned authorities.
- Not registering regularly in the maximum academic subjects in each semester and according to the specialization requirements.
- Failure or failure of the student to achieve the required academic level (Good).
- The failure pays 100% of the tuition fees for the year following the year of failure.
- Those with an overall grade of less than good pay 50% of the tuition fees for the following year.
- The full scholarship will be resumed if the student achieves a good grade in the year following the termination of the scholarship.
- If a judgment is issued against the student with a felony or a misdemeanor involving moral turpitude.

4- Incentive scholarships:

- Scholarships for first-time graduates of international undergraduate students who have not received previous scholarships, a 50% reduction of the value of postgraduate tuition fees. In order to encourage them to complete their postgraduate studies at the Egyptian universities at their own expense.
- All international scholarships (other than first-year graduates) are granted a 25% reduction in the value of tuition fees for postgraduate studies. An incentive for them to continue their studies with postgraduate studies.